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Minden nap a holnapért � az Agroselect Kft-nél
A történet úgy kezdõdött, hogy a Vetõmagtermeltetõ

és Értékesítõ vállalat Szentesi Kutatóállomásának néhány
kutatója elhatározta: az �önállóság� útjára lép. Megvá-
sárolták a kutatóállomás Szarvas határában álló telep-
helyét, s  1994. márciusában létrehozták az Agroselect
Növénynemesítõ és Forgalmazó Kft-t. Mára bebizonyo-
sodott: a kutatók � Prof.Dr. Kovács Gábor, Dr. Kovács
Gáborné, Kovács Gábor, dr. Szatmári Mária � és Szrenka
Györgyné gazdasági vezetõ jól döntöttek. Az Agroselect
nevét ma már nemcsak Magyarországon, de Európa szá-
mos országában is jól ismerik.

A céget megalakulása óta Kovács Gábor igazgatja. Õt kér-
tük meg arra, hogy az Agroselect eddigi eredményeirõl, jö-
võbeni terveirõl meséljen Olvasóinknak.

� A megalakuláskor az volt a célunk, hogy a nemesítés (a
fajta tulajdonjog), a vetõmag szaporítás illetve (a héj nélküli
tökmag esetében) az árutermelés is egy kézben összponto-
suljon � mondja dr Kovács Gábor. � Így ugyanis valamennyi
felsorolt terület profitja nálunk jelentkezik, s ezeket a pénz-
eszközöket vissza tudjuk forgatni a kutatásba, a fejleszté-
sekbe, ami lehetõvé teszi a versenyképesség növelését.
Különösen fontos ez, ha figyelembe vesszük a csökkenõ
Nyugat-Európai árakat. Az Agroselect célkitûzése a megala-
kuláskor és most is az, hogy a lehetõ legjobb minõségû áru-
val jelenjünk meg a belöföldi és az exportpiacon egyaránt.

� Konkrétan mely növények nemesítésével illetve vetõmag-
jainak szaporításával foglalkoznak?

� Alapvetõen négy növényfajta � kukorica, lucerna, héj-
nélküli tökmag és szója � nemesítésével foglalkozunk. Je-
lenleg 26 államilag minõsített fajtával és hibriddel rendelke-

zünk. A nemesítéshez egy 25 hektáros tenyészkert áll ren-
delkezésünkre itt Szarvas határában, a Szentesre vezetõ út
mentén. Ami a hibridkukoricákat illeti, éppen a közelmúltban
fejlesztettünk ki egy speciális hibridet, mellyel az orosz pia-
cot céloztuk meg. A fajtát már regisztrálták is Oroszország-
ban, s a jövõ évtõl mi termeljük majd a vetõmagot az ottani
kukoricatermelõk számára. Ugyancsak az orosz piacot sze-
retnénk meghódítani egy különleges sílóhibriddel, melynek
cukortartalma eléri a 17-18%-ot. Ez a fajta igen rövid tenyé-
szidejû, éppen ezért jól termeszthetõ lenne Moszkva környé-
kén is, ahol köztudottan rövid a vegetációs idõszak.

� Gondolom, exportjuk nemcsak az orosz területek felé irá-
nyul.

� Évi kettõszáz millió forint körüli árbevételünk 70%-a szár-
mazik exportból, s ennek jelentõs része Nyugat-Európába,
ezen belül is Németországba, Ausztriába, Hollandiába és
Franciaországba irányul. Emellett  úgy érzem, az orosz piac
olyan lehetõségeket rejt, amelyekkel nem szabad nem élni.

� Térjünk vissza akkor az egyéb növényfajtákra: a héjnél-
küli tökmag vetõmagjának elõállításában az Agroselect igen
jelentõs helyet foglal el Magyarországon.

� A hazai vetésterületek 70%-án a mi vetõmagjainkat hasz-
nálják. Emellett a héjnélküli tökmag magyarországi vetéste-
rületeinek 10%-án mi termeltetünk. Mintegy 250-300 helyi és
távolabbi tökmag-termelõvel kötünk évente termeltetési szer-
zõdést. Három esztendeje biotermék-feldolgozó üzemként is
regisztrálták cégünket, így ma már héjnélküli tökmagból
biovetõmagot is termeltetünk. Az idei évben szeretnénk egy
un. kõleválasztó berendezést vásárolni (ez a földdarabokat
válogatja ki a tökmagok közül), így összeáll egy olyan gép-
sor, mellyel már az õsztõl terveink szerint élelmiszeripari cél-
ra is exportálunk majd héjnélküli tökmagot.

� Ejtsünk néhány szót a lucerna� és szójafajták nemesíté-
sérõl is.

� Megalakulásunk óta három olyan új lucernafajtát ismer-
tek el Magyarországon, melyeket mi kisérleteztünk ki. Ezek
a �Szarvasi AS-l, AS-3 és AS-6. � A lucerna vetõmagvak sza-
porítását és forgalmazását egy zalavéri céggel, az Agro-Largo
Kft-vel közösen végezzük. A hazai lucernatermesztésben a
vetésterületek mintegy felén a mi fajtáinkat használják. Ezen
a területen is készülünk az idén egy nagyobb beruházásra:
lucerna-tisztításra alkalmas mágnesgépet szeretnénk vásá-
rolni. Ami pedig a szója vetõmagvakat illeti, itt inkább csak a
fajtafenntartásra törekszünk, mivel � folyamatos állami támo-
gatás hiányában �, Magyarországon minimális a szójater-
mesztés.

� Mint említette, az idén több beruházásra is készülnek. A
telephelyet bejárva úgy láttam, az elmúlt évek sem teltek fej-
lesztések nélkül.

� Az 1994-es megalakulás óta számtalan fejlesztést való-
sítottunk meg. Hogy csak a jelentõsebbeket említsem: új szá-
rítót építettünk, s kialakítottunk egy hûtött, kétszintes raktárat
illetve pincét. Ennek alapterülete 400 ill. 330 nm, s ezzel Ma-

gyarországon a legnagyobb hûtött vetõmagraktár. Vásárol-
tunk az elmúlt években egy magszeparátort is, amely fajsúly
szerint osztályozza a magvakat. Emellett � 33 millió forintért
� vettünk egy új  színszerinti magválogatót is. A jövõ eszten-
dõre ismét tervezünk egy nagyobb beruházást, nevezetesen
vetõmagüzemünk felújítását.

� Nézzük meg számokban a cég eddigi eredményeit.
� Azt hiszem, a fejlõdést jól illusztrálja, hogy a megalaku-

láskor 12 milliós vagyonnal rendelkeztünk, ami mára � a fej-
lesztések eredményeként � 187 millióra növekedett. Éves ár-
bevételünk az utóbbi esztendõkben 170-230 millió forint kö-
zött mozog. Aktívan részt veszünk a hazai tudományos élet-
ben; tagjai vagyunk a Magyar Növénynemesítõk Egyesüle-
tének, a Vetõmag Terméktanácsnak, a Békés megyei és a
Budapesti Agrárkamarának. Jelentõsek külföldi nemesítési
kapcsolataink is: a Glaxo Schmidthkline németországi köz-
pontjával, valamint a DowElanco-Mycogen nevû amerikai
nemesítõ céggel igen jó együttmûködést sikerült kialakíta-
nunk.

� Végezetül engedjen meg egy személyes jellegû kérdést.
Az Ön családjában már több generáció is mezõgazdasági
kutatással foglalkozik, illetve foglalkozott. Folytatódik-e majd
ez a hagyomány?

� Szerencsére úgy tûnik, igen. Lányom, Gabriella szintén
érdeklõdik a mezõgazdaság iránt,

 s idén õsszel kezdi meg tanul-
mányait a Gödöllõi Agrártudomá-
nyi Egyetemen. Fiam, Csaba még
csupán 14 éves, de remélem, õ is
folytatni fogja a hagyományokat.

(X)

Ezekben a napokban 30 diák dolgozik a cég öthektáros
hibridkukorica-kísérleti területén. A fiatalok a kukorica
kézi keresztezésében segédkeznek.

A gazda szemével � Kovács Gábor úgy látja, megfelelõ  a
tisztított fénymag minõsége.

 A világ-, és olimpiai bajnok
Herendi László, magyar bajnok
társaságában a K-2-esek 500
méteres versenyében vízre is
szállt, nem kis örömet okozva a
viadalon elõttük végzett négy
egységnek, hiszen Gyulaiék a
Körös-kupa futamában ötödik
helyen értek célba. �Villáminter-
júnkban� elõször arról kérdez-
tük Gyulai Zsoltot, hogyan ke-
rült Szarvasra?

� Blanka lányomat kísértem
el, aki a MULTI SE-vel Szarvason
edzõtáborozott és indult a ver-
senyen. Én elõször 1979-ben
voltam Szarvason, akkor mint
serdülõ korú versenyzõ, a Hár-
mas Körösön rendezett vidék-
bajnokságon vettem részt.

Telket is venne
Szarvason

Nem kisebb egyéniség volt vendége a múlt hét végi szar-
vasi Körös-kupának, mint Gyulai Zsolt, aki Szöulban az
olimpián kétszer is állhatott a dobogó legmagasabb fo-
kán, s a világbajnokság érzését is hatszor volt alkalma meg-
tapasztalni.

Utoljára 1996-ban versenyez-
tem, az, hogy most elindultunk,
véletlenszerû volt. A K-2 500
méteren bizony el is fáradtam
egy kicsit. A kajakhoz ma már
csak annyi közöm van, hogy a lá-
nyom versenyein ott vagyok.
Idõmet leköti az UTE elnöki
funkciója, és fõleg a labdarúgás.
Sajnos a hétvégén az UTE Duna-
újvárosban kikapott, de bízom a
csapat jó szereplésében. A szege-
di kajak-kenu EB-t persze figye-
lemmel kísértem, s örültem a jó
szereplésnek. Szakmai szem-
mel láttam azért gyenge p on-
tokat  is :  a  kenusoknál  és  a
k a j a k  e g y e s e k n é l .  I g a z ,  a z
olimpiáig még van idõ. A lánya-
ink viszont � mint láttuk � szin-
te legyõzhetetlenek.

� Hogy érezte magát Szarva-
son?

� Mint említettem, most va-
gyok itt másodszor, most idõm
is volt szétnézni a városban és
környékén.

Nagyon megtetszett. Szívesen
vennék is valahol egy vízparti
telket, mert csodálatos a környe-
zet. A szarvasiaknak ezúton is
gratulálok a versenyrendezés-
hez, kívánom, hogy minél több
fiatal kerüljön barátságba ezzel
a sportággal.

Ny. M.

�Akkor lesz majd jó világ,
ha bezárják az iskolát,
és az úton a sok gyerek...�

...énekelték gyakran a Bör-
zsöny csodálatos tájait meghódí-
tó gyerekek és tanítóik. Június 24-
tõl egy hetet töltött 39 disdiák ne-
velõikkel a Kisinóci Turistaház-
ban, a Benka Gyula Evangélikus
Általános Iskola alsó tagozatáról.

Jöjjön a beszámoló a táborozás
élményeirõl: Odavezetõ utunk
során láttunk fel- és leszálló repü-
lõgépeket a Ferihegy II-n. Megfi-
gyelhettük a medvék és farkasok
életét a veresegyházi medvepark-
ban,  és bejártuk a Vácrátóti arbo-
rétumot. Szállásunk elfoglalása
után rögtön bejártuk a környéket,
ahol ízelítõt kaptunk a hegymá-
szás rejtelmeibõl. Az esti disco
után mindannyian azonnal mély
álomba merültünk. Másnap Mári-
anosztrán, a Kopasz-hegy sziklás
csúcsáról pillantottuk meg az Esz-
tergomi Bazilika kupoláját. Dél-
után pedig próbáltuk meghódíta-
ni Drégely várát, de nem jártunk
sikerrel. Harmadnap a Csóvá-
nyost (a Börzsöny legmagasabb
csúcsát) vettük célba, de a vadre-
gényes táj barangolása közben rá-
bukkantunk a Magas-Tax-on lévõ
turistaházra, ahol megpihentünk
és tovább már nem is mentünk. E
nap délutánját a Kaczár-tanyán
töltöttük, ahol megtekintettük a
földmûves ember mindennapjait
bemutató épületeket és mûködõ
eszközöket. A magtár hû-vösében
megismertük a búza útját a vetés-
tõl a kemencében sülõ kenyérig,
amelynek illatát érezhettük is.

Következõ nap reggelén Miska
bácsi várt bennünket, akivel gya-
logosan keltünk át Királyrétre.
Útközben felfedeztük a táj jelleg-
zetes növényeit, állatait és vidám

Benkások a
Börzsönyben

történetek hallgatása közben kós-
toltuk az erdei terméseket (példá-
ul �keserû gomba�). A túra során
bejártuk a Bajazdi Kõbányát, meg-
tudhattuk, hogy mi is az a lidérc.
Bátorságból is próbát tettünk,
mert csak a kezünk és fülünk se-
gítségével, tapogatózva, vezetõnk
irányításával jártuk be a �Kígyó-
barlangot.� Jutalmul férdrága-
köveket gyûjthettünk a patakból.
Itt át is élhettük, hogy mit éreztek
azok az emberek, akik kincsre va-
dásztak. Jókedvûen játszottuk el
a kincskeresõk mesterségét. Kis-
vasúttal jutottunk vissza a tábor-
ba, ahol finom vacsora várt ben-
nünket. Utolsó elõtti napunkon
Visegrádra igyekeztünk. Komppal
keltünk át a Dunán, majd bejártuk
a vár minden zeg-zugát, ahol azt
is kipróbáltuk, hogy milyen lehe-
tett, amikor valakit kalodába zár-
tak. Innen elsétáltunk a csodála-
tos királyi palotába, ahol menedé-
ket találtunk a ránk zúduló zápor
elõl, amely sajnos elmosta a le-
pencei strandolásunkat. De még
várt ránk az éjszakai túra, mely-
nek során láthattunk repülõ
szentjánosbogarakat, megfigyel-
hettük az éppen kirepülõ macska-
bagoly fiókát, hallgattuk az éjsza-
ka csendjét, és bátorságpróbát tet-
tünk a sötét ösvényen. Hazafelé
meglátogattuk a gödöllõi kastélyt,
ahol �királyi� módon elkölthettük
maradék pénzünket. A Jászberé-
nyi Vadasparkban tartottuk utol-
só pihenõnket, itt kaptuk meg a
megérdemelt jutalmakat, emlék-
lapokat. Városunkhoz közeledve
fáradtan és vidáman énekeltük:
�Akkor lesz majd jó világ,
ha könnyû lesz a hátizsák,
és a hegyre futószalag
viszi fel a turistát.�

Nagy Istvánné táborvezetõ

A júniusi tanévzáróval nem
minden gyermek számára ért
véget az �iskolába járás� a
Benka Gyula Evangélikus Általá-
nos Iskolában. Beindult a nap-
közis tábor. A táborvezetõk a
mindennapi tevékenységek so-
rát úgy alakították, hogy az a
gyermekek testi-lelki-szellemi
épülését szolgálja.

A tábor az iskola felsõ tagoza-
tának épületében mûködött.
Több szempontból elõnyös volt
az elhelyezés, mivel a táborozók
többsége alsó tagozatos gyer-
mek, így számukra alkalom nyílt
ennek az épületnek a megisme-
résére.

Reggelente, ahogy folyamato-
san érkeztek a gyerekek, a le-
ánymûhelyben segítettek a napi
gyógytea elkészítésében, a napi
program eszközeinek elõkészí-
tésében.

Az udvari sportpályán és a
tornateremben változatos moz-
gásos tevékenységre került sor:
futballozás, ping-pongozás,
sportversenyek, kerékpáros
ügyességi verseny, melyhez se-
gítséget kaptak a rendõrség ré-
szérõl.

Választhattak a gyerekek kéz-
mûves tevékenységeket: festés,
nyírás-ragasztás, origami, papír-
virág-készítés, mobilok és papír-
sárkány készítése, saját póló
kíszítése nyomattal, társasjáték-
ok, célbadobás, búvóhelyépítés,
szappanbuborék-fújás, memó-
riajáték, képrejtvényfejtés, drá-
majátékok, érzékenyítõ környe-
zeti játékok, számítógépes játé-
kok.

A forró nyári napokat a gye-
rekek által elkészített gyümölcs-
saláták, a közös fagylaltozások,
a Városi Strandon való lubicko-
lások enyhítették.

Nyári élet...
Városunk kulturális értékei-

vel ismerkedtek a gyerekek a
Tessedik Sámuel Múzeum, a
Ruzicskay Alkotóház, a Száraz-
malom és a Szlovák Tájház meg-
tekintésével. Élményt nyújtott a
Rendõrségen való látogatás és a
két mozielõadás.

A természettel való ismerke-
dést és az egészséges életmódra
való szoktatást célozták meg a
gyalogtúrák és a kerékpártúrák.
Az Erzsébet-ligetben hevertek a
gyerekek az árnyat adó fák alatt,
s gyûjtögették saját készítésû pa-
pírtasakjaikba �amit a természet
elengedett.�

Cigányérben hallgatták a ter-
mészet hangjait, közvetlen kö-
zelrõl láttak õzgidát. elkerékpá-
roztak a komphoz és Ezüstszõlõ-
be a Cséke-tanyára. Autóbusszal
utaztak Tiszakürtre az Arboré-
tumba, vonattal Halászlakra,
onnan vissza gyalog Szarvasra.
Ezeken a kirándulásokon min-
denki megtapasztalhatta, hogy a
szomjat igazából csak a víz olt-
ja.

Az ebédelés a Gyermekélel-
mezés konyháján történt, jövet-
menet is gyarapították ismerete-
iket a gyerekek: megnézték a
templomkert szobrait, ismer-
kedtek a szelektív hulladékgyûj-
tés elõnyeivel, játszottak a grun-
don.

Egy testvérpár az alábbi so-
rokkal búcsúzott a táborozás
végén:

�Kedves Rózsa Néni!
Nagyon jó volt a tábor!!!
Az élményekben gazdag prog-

ramok, a sok finom fagyi, gyü-
mölcssaláta is szuper volt!

Köszönjük!�.
Szrnkáné Solymosi Rózsa

Paraszt Attiláné
táborvezetõk


